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Elevii cursului de informatică lucrează la calculatorul electronic

SCUȚII LA ASA R T

ÎNVĂȚĂMÎNTUL

La calculator
Vinerea trecută am dat 

fon la Centrul de calcul al 
sității București.

— Vă rog cu matematicianul Mir
cea Chirică.

— La telefon.
Mi-am declinat numele și colita 

tea, cum se obișnuiește, și i-am 
spus despre ce este vorba :

— Știu că dumneavoastră condu
ceți la Centrul de calcul al Univer
sității un curs de informatică pen
tru unii elevi ai clasei a Xl-a de 
la Liceul „Nicolae Bălcescu" din 
București.

— Și aveți intenția să scrieți 
ceva despre acest curs ? — a con
tinuat M. Chirică, a cărui amabili
tate aveam s-o apreciez pe măsură 
ce urma să-l cunosc mai îndea
proape.

— întocmai, am răspuns.
— Aveți noroc. Chiar astăzi, în

tre 15 și 17, voi ține cea de a pa
tra lecție.

★

ț
un tele- 
Univer-

înainte de a pleca din redacție 
am citit un articol intitulat „Acti
vitatea Centrului de calcul al U- 
niversității București", semnat d( 
acad. Gr. C. Moisil în A.M.C. — 
„Automatică, Metrologie, Calcula 
toare" nr. 13—14/1970, (Numele Gr 
C. Moisil este citat aproape auto
mat ori de cîte ori e vorba despre 
informatică. Firesc. El este, în țaro 
noastră, unul dintre părinții acestei 
discipline, ca și unul dintre susți
nătorii ei cei mai fervenți)- Acade
micianul precizează că Centrul de 
calcul al Universității (pe care 
d-sa l-a condus vreme de mai mulți 
ani), a fost conceput ca avind un 
scop didactic și științific și că, in 
cepînd din 1962, cînd a luat ființă, 
a pregătit in știința calculului, un 
număr mare de matematicieni, a- 
ceștia puțind face la rîndul lor 
cursuri și seminarii la cererea unor 
instituții. Printre cei ce au organi
zat pregătirea matematicienilor se 
numără și Mircea Chirică, absol
vent al unui curs de specializare 
urmat la Universitatea din Cali
fornia.

Însoțit de un foto-reporter, arn 
ajuns în strada Ștefan Furtună nr. 
125 la ora convenită, tmpreună cu 
M. Chirică și cu elevii săi, am intrat 
in sala Calculatorului l.B.M. 360/30 
La prima vedere, calculatorul nu are 
nimic spectaculos: o imensă sală 
dreptunghiulară, luminată „ â gior- 
no", cîteva „hardware" — niște 
dulapuri, cum le spunea un elet 
rizînd — atmosferă climatizată, ope
ratori în halate albe și cam atît. 
Spectacolul fantastic se petrece un
deva pe dinăuntru, intr-un circuit 
inefabil și misterios de relații pe 
care doar specialiștii îl înțeleg.

Elevii, care încă în prima lecție 
au făcut cunoștință cu calculato
rul, sînt tn măsură să dea relații:

— Aceasta e „unitatea centrală". 
Avem un „dispozitiv aritmetic" și 
o „memorie internă". Urmează „e- 
chipamentul periferic". Aceasta e 
„imprimanta rapidă". Tipărește 
1 200 de linii pe minut, o linie fiind 
compusă din 132 de caractere. Ser
vește la prezentarea rezultatelor 
obținute de calculator. Cutia de 
dincolo reprezintă „memorii auxi
liare"...

— Și cînd „memoria internă’ 
uită ceva..

— Nu uită nimic. Numai dacă 
datele pe care trebuie să le me
moreze ea sînt j 
roabe se apelează 
memorii auxiliare, 
patru unități de discuri magnetice, 
fiecare unitate reprezentând un pa
chet de discuri care înregistrează 
impulsuri magnetice. Un impuls 
reprezintă cifra 1, iar lipsa Impul
sului, cifra zero. Cu o anume me
todă de codificare, orice informa
ție se poate înregistra magnetic 
Pe un asemenea disc se pot înre
gistra pină la șapte milioane și 
jumătate de caractere.

— Și cîte caractere poate înre
gistra memoria internă 7

— Șaizeci și cinci de mii. Iar o 
cartelă cu 80 de coloane, doar 
de caractere.

prea nume- 
la acești 
care au

80

*
Părăsim mașina de calcul, 

drum, pină la sala de cursuri
Pe 
M.

DIALOG

• Un învătămînt cît mai 
bun cu cheltuieli cît 
mai mici

• Eficiență din punct de 
vedere educațional 
și eficiență din punct 
de vedere economic

•Trebuie zăgăzuită 
total promovarea 
nonvalorilor

•Indicatori 
ai productivității 
învățămîntului

• Impactul economiei 
asupra învățămîn
tului și impactul în
vățămîntului asupra 
economiei

Termen care revine din ce în ce mai frecvent nu numai în limbajul economiștilor și al pedagogilor, „productivitatea educației" constituie una dintre problemele- cheie ale învățămîntului. Pentru a clarifica unele dintre complexele implicații ale acestei probleme i-am invitat în redacția noastră, la o convorbire în jurul „mesei rotunde", pe prof. univ. DAN GRINDEA, de la catedra de economie politică a Institutului agronomic „N. Bălcescu", pe cercetătorul principal VL. KRASNASESCHI, șef de sector la Institutul de științe pedagogice și pe lectorul universitar dr. EMIL, PĂUN, de la Universitatea din București.
★D. Grindea: în general, noțiunea de productivitate implică i- deea de randament, de producție raportată la unitate de timp sau pe lucrător, ceea ce ar putea duce la concluzia că această noțiune nu este adaptabilă învățămîntului. în realitate, numeroasele mutații pe care revoluția tehnico-științifică contemporană le-a operat și în domeniul activităților sociale au conferit învățămîntului o funcție productivă- Productivitatea învățămîntului capătă astăzi o însemnătate și o semnificație deosebită. Consider că, referindu-ne la ea, trebuie să avem în vedere atît contribuția pe care o aduce învățămîntul la creșterea productivității economice prin pregătirea și ■ calificarea cadrelor, cît și funcția de propulsie socială pe care o exercită ca verigă de legătură indispensabilă între producție și știință.E. Păun : Aplicarea acestor categorii economice la învătămînt este o acțiune relativ recentă, impusă de reevaluarea factorilor creșterii economice. în aceeași măsură în care s-a constatat că resursele umane sînt condiții fundamentale ale creșterii economice s-a căutat să se afle cum poate

Chirică îmi împărtășește cîteva din 
ideile sale în legătură cu scopul și 
desfășurarea cursului.

— Urmăresc să le prezint elevi
lor cîteva idei privind organizarea 
generală a unui sistem de calcul, 
principiile de bază, părțile compo
nente și rolul acestora în funcțio
narea sistemului. In plus, le voi 
mai da unele noțiuni de utilizare a 
calculatoarelor. Invățînd elemente 
de programare a calculatoarelor, 
vor fi capabili să înțeleagă cum 
funcționează un calculator și la ce 
poate fi el utilizat.

— Nu intenționați sâ faceți din 
ei tehnicieni programatori, sau teh
nicieni operatori ?

— Nu! Ar fi prea puțin. Vreau 
să le dau astfel de noțiuni incit, 
studiind la Universitate sau la Po
litehnică, să-și poată continua spe
cializarea în domeniul utilizării cal
culatoarelor. Nu e mai puțin ade
vărat că aproape o treime din curs 
este axată pe exemple de utilizare 
practică a calculatoarelor tn dome
nii ca matematica, fizica, chimia 
etc. Ceea ce mă interesează (nsâ tn mod deosebit este să le cultiv 
gîndirea logică, precizia, capacita
tea de a sesiza toate cazurile posi
bile in rezolvarea unei probleme — 
tntr-un cuvînt, complexul de cali
tăți ale inteligenței pe care le so- 
'icită munca la calculator.

★

Asist la lecție. Tema : „Descrie
rea proceselor de calcul cu ajuto
rul schemelor logice". Explicațiile 
sînt sumare și ocupă mai puțin de- 
cît a douăzecea parte din volumul 
orei. Esențiale sînt problemele. Ele 
alcătuiesc substanța propriu-zisă a 
cursului. Soluționarea lor se desfă
șoară ca un dialog colectiv și ami
cal. (Am omis s<5 precizez că M. 
Chirică e și un tânăr agreabil, co
municativ, foarte apropiat de elevi).OCT. BUZESCU

(Continuare in pag. a 4-a)

DOMENIU PRODUCTIV
învățămîntul să contribuie la formarea corespunzătoare a acestor resurse, în perspectivă. S-a pus în consecință problema reevaluării obiectivelor învățămîntului, care a condus la vădita sa integrare în rîndul celorlalte condiții ale reproducției lărgite. Dar dimensiunea economică sau funcția economică nu pot fi angajate în dauna funcțiilor specifice învățămîntului. Dezvoltîndu-se conform unor comandamente ale producției, învățămîntul va trebui să răspundă întotdeauna și comandamentelor legate de dezvoltarea complexă și armonioasă a personalității umane.Rod.: Mi se pare că cele două comandamente nu se află în opoziție ireconciliabilă. Dimpotrivă, ele se completează reciproc.E. Păun: Da, este vorba de cele două efecte ale învățămîntului : efectul direct și efectul indirect.VI. Krasnaseschi: Toate aspectele — și cele strict economice, și cele neeconomice — se leagă între ele în ansamblul social.D. Grindea : Ar fi o greșeală dacă am limita funcția productivă a învățămîntului numai la aspectul pur economic.VI. Krasnaseschi : Potrivit teoriei marxiste, care dă o definiție foarte precisă noțiunii de valoare, este evident că investițiile în om, inclusiv în învătămînt, sînt în mod axiomatic productive. Astfel, prin extrano'ări terminologice, învățămîntul însuși a început să fie considerat o întreprindere productivă. Lăsînd deocamdată de o parte latura calitativă, să nri- vim aspectul cantitativ al productivității acestei „întreprinderi". Mă gîndesc la numărul de absolvenți pe clase, pe cicluri, pe trepte de învătămînt pe care școala îl oferă societății. Se poate vorbi, sub a-

CU ELEVII
Dialogul permanent cu elevii îl considerăm a fi nu nu

mai un sprijin necesar pentru reușita acțiunilor intre* 
prinse de educatori, dar și o inepuizabilă sursă de idei, 
un valoros stimulent pe drumul înnoirii muncii instruc- 
tiv-educative,

cest aspect de problema pierderilor, a eșecurilor umane, care a fost mult dezbătută la ultima conferință a Biroului Internațional al Educației.Red.: Randamentul invățămîn- tului poate fi evaluat deci, dintr-un prim punct de vedere, prin numărul de absolvenți pe care îl oferă societății. Ia diferitele sale nivele, și prin pierderile numerice pe care le înregistrează în procesul de pregătire a

exigențelor societății chiar față de absolvenți. Pentru că învățămîntul poate oferi și pseudo- valori. Nivelul înzestrării tehnice a unui lucrător se ridică astăzi la milioane de lei. Incompetența determinată de slaba pregătire prin filiera învățămîntului a acestui lucrător poate să ducă, în producția propriu-zisă, Ia pierderi uriașe.
acestora.D. Grindea: Da, punct de vedere e după cum desigur rile nu le reprezintă numai elevii sau studenții care abandonează învățămîntul pe una sau alta din treptele sale. Trebuie să privim această problemă și din perspectiva
dintr-un prim bine spus. Dar bănuiți eșecu-

VI. Krasnaseschi : Există în pedagogia contemporană un curent numit „pedagogia corectivă", care tinde să analizeze eșecul și succesul școlar prin prisma unor praguri de performanță cerute elevului. în cadrul acestui curent seA. VICTOR
(Continuare în pag. a 2-a)

Stăm de vorbă cu cîțiva elevi din ultimele clase despre o problemă zilei : muncă. Vrem să tn această sură s-au cadrat în productivă ai cărei beneficiari sînt. Vrem să aflăm părerea lor despre modul în care este concepută și organizată practica, dacă o socotesc utilă, eficientă.N-a fost nevoie de prea multe introduceri. Adolescenții aceștia din ultimele clase sînt foarte la curent cu problemele care se pun astăzi în fața societății noastre și au Înțeles bine de ce dorim să discutăm cu ei tocmai problema pregătirii tehnico-productive. De la început, de altfel, s-au referit la acel pasaj din cuvîn- tarea rostită la recentul Congres al U.T.C de către tovarășul Nicolae Ceaușescu în care se sublinia că, pe lîngă cunoștințele de cultură generală, absolventul de astăzi al liceului trebuie să posede și o temeinică pregătire practică, astfel îneît, o dată cu diploma de bacalaureat, să primească și un atestat care să demonstreze că a lucrat într-o anumită meserie— Pe zi ce trece — spunea Victor C. — sînt tot mai conștient că astăzi numai pregătirea teoretică nu este suficientă. Trebuie neapărat, și în aceeași măsură, să stăpînim și practica. Și aceasta indiferent dacă vom fi ingineri, dacă vom lucra în domeniul învățămîntului sau culturii sau vom intra direct în producție. Eu sînt în clasa a Xl-a. Mai am un an și termin școala, pînă atunci trebuie să perez ceea ce n-am destul în primii ani de adică să deprind o seamă de elemente ale muncii productive, să-mi însușesc pe cît posibil alfabetul unei meserii.— Victor are dreptate — a intervenit în discuție Costig S. Pentru noi. care sîntem acum în clasa a Xl-a timpul este destul de scurt față de cîte lucruri trebuie să ne însușim. Unii colegi socotesc că. întru- cît învățăm în liceul teoretic, n-ar trebui să facem atîta practică. Practica, spun ei. s-o facă cei de la liceele de specialitate sau din școlile tehnice. care intră direct în producție. Mie asta mi se pare absurd. Din tot ce văd. din tot ce aud. din tot ce citesc îmi dau seama bine că fără o pregătire tehnico-productivă serioasă nu vom putea face față cerințelor lumii în care urmează să trăim și să muncim.— Consider si eu — l-a întregit spusele Radu C. — că

de liceu la ordinea lor pentru producție, gîndesc ei în ce mă-
pregătirea pentru știm ce privință, angajat și s-au Inactivitatea tehnico-

Dar 
recu- 
făcut 
liceu.

orele de practică în atelierele școlare și practica industrială direct în întreprinderi sînt bine venite. Nu exagerez deloc spunînd că ele au creat în întregul liceu, în activitatea noastră a tuturora, o atmosferă nouă, deosebită. Nu mă refer numai la faptul că însuși studiul nostru, pregătirea noastră teoretică, dobîndește prin activitatea practică, prin faptul că munca a devenit obiect de studiu bine precizat în procesul instruirii generale, un suport mai real, mai concret, că ceea ce învățăm la chimie sau la fizică își află corespondent în viață, ci mai ales la faptul că sîntem solicitați — și ni se creează posibilități din ce în ce mai mari — de a munci efectiv, de a participa direct la procesul productiv, de a ne însuși încă de pe băncile școlii elementele de bază ale unei meserii.— Am impresia, a adăugat Dumitru P„ că am început să trăiesc, cum să vă spun ? mai cu picioarele pe pămînt. Pentru că pînă nu de mult, v-o mărturisesc sincer, nu aveam această impresie. Și nu numai eu. Făceam prea multă teorie. Știam să descriu pe dinafară aparate, scheme, motoare — tot ce era în carte. Le spuneam ca ne apă la lecție. Dar dacă ar fi trebuit să montez sau să demontez ceva, să arăt care este, într-un aparat sau într-un motor, piesa cutare sau cutare, habar n-aș fi avut, pentru că nu le văzusem niciodată Și m-am întrebat adesea dacă le-o fi văzut profesorul, care îmi punea totuși 10, pentru că știam lecția. Acum fac ore de practică la un atelier auto-moto. Aștept aceste ore cu nerăbdare, pentru că mi-au dat pînă acum deplină satisfacție. ..Mi-am luminat mintea" — cum sounea înt.r-o zi un coleg. Am făcut la fizică probleme de electricitate, magnetism, motoare și acum le gă- toate aici, le pot le pot vedea reprezint ce-amEste cu totul altceva.pot însesc pe pipăi, să-mi vătat.Și ne urmă, am de-a face direct cu ingineri, cu maiștri cu muncitori, cu cei care produc, care simt mașina, pulsul ei.Asemenea satisfacții încearcă acum, după cum ne-au spus-o ei înșiși, mulți elevi. Unul era foarte bucuros, de exemplu, că a învățat să facă unele reparații la mașini, că maistrul a început să-1 lase să se descurce singur, împreună cu ceilalți colegi ai săi din clasa a X-a a cerut chiar ca atelierul să le încredințeze de- acum înainte mici reparații,
M. ROBEA

(Continuare in pag. a 2-a)

La chemarea ei răspundem, cu siguranță!
Există locuri de care sîn

tem legați cu întreaga ființă 
și care, ortcît ar trece anii, 
rămin în conștiința noastră 
vii, nealterate. Aici m-am 
născut, aici am copilărit, aici 
am învățat carte. Pentru fie
care dintre noi acestea sînt 
locuri, date, puncte esențiale 
ale existenței, puncte de re
per de la care am pornit că
tre viață, către împlinire. 
Școala rămlne de-a pururi în 
inima noastră, pentru că re
prezintă locul unde am învă
țat să privim și să înțelegem 
lumea, unde am învățat să 
ne cunoaștem pe noi înșine 
și să ne dezvoltăm ca oameni.

Ce înseamnă această legă
tură, în ce se măsoară trăini
cia ei, ce sentimente adinei o 
cimentează o dovedesc nu 
numai cuvintele, ci și faptele.

Adesea, la sărbătorile prile
juite de aniversările școlare 
sau de întâlnirile unor pro
moții, am fost martorii unor 
clipe de mare frumusețe și 
emoție, ascultând vibrantele 
elogii aduse școlilor, profeso
rilor, de foștii lor elevi. Dar 
poate tot atât de des am fost 
martorii acțiunilor întreprin
se de foștii elevi centru a 
îmbogăți zestrea școlilor, 
pentru a o ajuta să-și înde
plinească și mai bine misiu
nea.

Nenumărate școli și-au al
cătuit muzee, biblioteci, labo
ratoare numai din donațiile 
foștilor absolvenți. Un profe
sor din comuna Rusca ne re
lata că nu-i vară în care unul 
dintre elevii săi, azi inginer 
geolog, să nu-i trimită lăzi 
întregi de roci pentru muzeul

școlii. „Din partea foștilor e- 
levi, acum maiștri la Combi
natul siderurgic de la Hune
doara". Cu această lapidară 
dar plină de semnificații ex
plicație sosesc an după an, pe 
adresa școlii din comuna Te- 
liuc, colete cu scule și piese 
pentru ateliere Liceul „Va- 
sile Alecsandri" din Galati 
posedă unul dintre cele mal 
bine înzestrate laboratoare de 
fizică din țară. Se află aici 
aparate și piese pe care greu 
le găsești în alte locuri. Ele 
au fost dăruite școlii de fos
tul ei elev, profesorul univer
sitar Radu Beșliu

Acum, cînd învățămîntul 
nostru a trecut în mod orga
nizat la instruirea tehnico- 
productivă a tineretului, spri
jinul foștilor elevi devine deo-

sebit de util. O dovedește, in
tre altele, exemplul aceluiași 
liceu qălătean. Un fost elev, 
inginerul R. Hanganu de la 
Combinatul siderurgic din lo
calitate, i-a oferit să execute 
un proiect pentru amena ta
rea atelierelor auto și de lă- 
cătușărie Pentru a l realiza, 
el iși petrece in școală o mare 
parte din timpul liber, face 
măsurători și calcule, îi con
sultă pe profesori, pe elevi 
Am aflat că in curînd pro
iectul va fi gata Cu aceeași 
promptitudine și-au oferit a- 
jutorul și foștii absolvenți ai 
Școlii generale nr. 24 din Ga
lați. Aceasta a fost primă 
școală a orașului. In anul vii
tor va sărbători împlinirea a 
140 de ani de existență. Aici 
au învățat deci foarte mulți

dintre locuitorii de azi ai ora
șului. Și lucrul acesta se ve
de. Cu toții au pus umărul 
la organizarea atelierelor ne
cesare instruirii tehnico-prac- 
tice. oferind fel de fel de 
matpriale, de aparate și pie
se. Acum, cu sprijinul unor 
foști absolvenți, școala iși a- 
menaiează și două baze spor
tive.

Sînt multe dovezile legătu
rii tratnice a absolvenților cu 
școala. Gesturile, mărturiile 
acestea de recunoștință se 
manifestă tn fel și fel. Iar 
dacă unele au întârziat lă 
vină, cu siguranță că la pri
mul 
ceea 
veni

apel al școlii coarda a- 
tainică va vibra, ele vor 
neîntârziat.

MONICA VERDEȘ



Invățămîntul - domeniu productiv
(Urmare din pag. l-a)manifestă tendința de a se constitui clase omogene, deschise, permeabile și mobile, astfel încît diversele grupe de elevi să fie solicitate la pragurile adevărate de performanțe.Red.: Cu aceasta trecem din domeniul evaluărilor cantitative în cel al evaluărilor calitative.VI. Krasnaseschi: Relația cali- tate-cantitate nu poate fi disociată în acest caz decit din necesități metodologice, de analiză. A- sociația internațională pentru evaluarea randamentului școlar, la care țara noastră s-a afiliat nu de mult, a analizat două mari tipuri de școli: „școala selectivă'* și „școala comprehensivă". Școala selectivă asigură intrarea în viața profesională a unui număr re- strîns de elemente excepționale, foarte bine pregătite care ar putea acoperi numai nevoile de su- perspecialiști ale industriei de vîrf. Școala comprehensivă, care urmărește realizarea unei performanțe medii, asigură un număr de absolvenți mult mai mare. Se satisfac astfel din punct de vedere numeric cerințele economiei, și, în același timp, se lasă deschise posibilitățile de specializare postliceală și postuniversitară. Firește, se optează, de preferință, pentru cel de al doilea tip.D. Grindea: Școala comprehensivă este foarte apropiată de sistemul nostru de învățămînt. învă- țămîntul nostru este preocupat de continua adaptare a pregătirii la noile nevoi care apar pe plan profesional. Măsurile luate recent de partidul nostru pentru generalizarea acțiunii de reciclare, de calificare și de prefecționare ilustrează tendința de modernizare a învățămîntului.Red.: Pentru că, în ge"eral discuția noastră s-a rezumat pînă a- cum Ia explicarea problemelor productivității învățămîntului, aș propune ca în continuare să încercăm să delimităm cîteva din modalitățile de optimizare a acesteia.E. Păun: Aș vrea să fac unele precizări privitoare la eficiența internă și externă a învățămîntului. Prin eficiență internă înțeleg măsura în care producția sistemului de învățămînt concretizată în indivizi instruiți, este la nivelul investițiilor materiale și umane care se fac în învățămînt, iar prin eficiență externă, impactul învățămîntului asupra dezvoltării economico-sociale. Deși între aceste două aspecte există o relație foarte strînsă, nu întotdeauna caracterul optimal al aspectului intern determină optimizarea eficienței externe. Pentru ca lucrul acesta să fie posibil este nevoie să se ia în considerare un anumit grad de adecvare Ia comandamentele sociale ca indicator al eficienței.Eficiența internă nu poate fi judecată decît în corelație cu eficiența externă, aspectele interne trebuind să fie subordonate aspectelor externe.D. Grindea: Problema optimizării productivității învățămîntului este foarte complexă. Totul trebuie optimizat pentru ca prin cheltuieli minime să obții efecte maxime. Un celebru economist care ne vizitează în aceste zile țara — Jan Tinbergen, unul din cei doi e- conomiști care dețin premiul Nobel — a propus un model de optimizare a învățămîntului sub aspectul planificării, al cuprinderii de elevi și studenți de diferite profile. Nu știu dacă modelul Jui poate fi aplicat oriunde și oricînd, dar se pare că el a dat rezultate interesante. Cert este însă că trebuie să existe un raport bine determinat între numărul de instituții de învățămînt mediu și superior, numărul de elevi și studenți și nevoia de cadre a economiei naționale.Alături de impactul economiei 

asupra învățămîntului, trebuie să avem în vedere și impactul învățămîntului, asupra economiei. De primul aspect s-au ocupat numeroși specialiști și s-au creat chiar instituții pentru cercetarea lui. Aș cita, de exemplu. Institutul internațional de planificare a educației de pe lingă UNESCO, iar economiști ca Th. W. Schultz, O. J. Firestone, R. Poignant au semnat numeroase studii pe această temă. Cel de al doilea aspect însă, impactul învățămîntului asupra economiei, a fost foarte puțin discutat. In acest domeniu. ar trebui citate lucrările academicianului sovietic V. Strumilin, ale economistului american Ed. Denison etc., iar în tara noastră lucrările laboratorului de sociologie al Universității București sub conducerea profesorului Miron Constan- tinescu.Analiza matematică modernă ne permite să încercăm asemenea calcule de o deosebită însemnătate.Red.: Este acesta un aspect al optimizării ?D. Grindea: Firește. Ca dovadă aduc următorul exemplu. Trebuie să facem un învățămînt cît mai bun cu cheltuieli cît mai mici, deși în general ponderea cheltuielilor pentru învățămînt devine din ce în ce mai importantă. (Tn anul I960, de pildă, aproape 4,5% din venitul național al țării noastre a fost destinat învățămîntului pentru cheltuieli curente, fără a mai vorbi de investițiile propriu-zise — fapt care ne situează alături de Franța și alte țări dezvoltate). în asemenea condiții fondurile trebuie administrate în mod riguros științific. Consider de aceea că ar fi utilă introducerea în învățămîntul pedagogic de toate gradele a unei discipline noi: „economia învățămîntului".VI. Krasnaseschi : Sînt necesare și studii de eficiență a învățămîntului. QD. Grindea : Poate chiar o comisie de cuantificare a eficienței învățămîntului. Ar fi nevoie de un organism care să conceapă anumiți indicatori ai productivității învățămîntului și care să urmărească a- ceastă latură a activității. Organismul despre care vorbeam ar trebui poate să studieze joncțiunea dintre producție și învățămînt sub aspectul contractelor cu întreprinderile, al diferitelor forme de legături ale învățămîntului cu practica, al prospectării eficienței unor acțiuni pe care intenționează să le întreprindă Ministerul învățămîntului.E. Păun: O problemă mi se pare fundamentală. Trebuie văzut cum se folosesc gospodărește fondurile destinate învățămîntului. De exemplu, se știe că renovarea tehnologică este unul dintre parametrii fundamentali ai optimizării sistemului de învățămînt. Dar aici nu trebuie să privim lucrurile numai prin prisima rezultatului imediat, ci în perspectiva efectelor viitoare.D. Grindea : Pentru a urgenta înzestrarea învățămîntului fără a se spori necesarul de investiții nu s-ar putea concepe anumite centre puternice cu utilaje moderne, care să deservească mai multe școli ?

Studiu la microscop

VI. Krasnaseschi: Acest lucru s-a făcut în alte țări, cu rezultate destul de bune.E. Păun: Măsurile de optimizare trebuie să aibă în vedere și agenții umani care urmează să le realizeze. Dacă membrii corpului profesoral nu sînt pregătiți să aplice instrumentele modernizării se pot compromite idei prețioase ale învățămîntului modern.D. Grindea : Pe linia optimizării, o importanță deosebită are asigurarea unei exigențe corespunzătoare învățămîntului superior. Considerăm gratuitatea învățămîntului ca o mare cucerire a regimului nostru. Dar ea nu trebuie să încurajeze lenea și indolența. Pentru un student, în anumite facultăți se cheltuiesc anual aproximativ 16 000 lei, ceea ce echivalează aproape cu salariul mediu al unui lucrător. Ni se pare absurd să continuăm să oferim acest salariu unui student care este repetent sau trece dintr-un an în altui cu media minimă. Poate că ar trebui analizată ideea introducerii unor forme de taxe în asemenea condiții. în general învățămîntul ar trebui să zăgăzuiască total promovarea nonvalorilor care nu vor a- mortiza în planul economiei investițiile asupra lor. De asemenea, a- vînd în vedere beneficiarii procesului de învățămînt — în cea mai mare parte unitățile economice — poate ar trebui reexaminată problema surselor de finanțare a învățămîntului și degrevarea în acest mod a bugetului statului de o parte importantă de cheltuieli.Red.: Bineînțeles însă că tinzînd să reprezinte un asemenea zăgaz, învățămîntul are în același timp datoria de a folosi posibilitățile optime ale pedagogiei moderne pentru a valorifica resursele reale ale fiecărui individ.E. Păun: Este obligația majoră a învățămîntului aceea de a valorifica integral potențialul uman. Cercetările de psihologie au dovedit că numai o parte destul de redusă din potențialul real al e- levului este relevat de învățămîntul tradițional. Vor trebui deci intensificate studiile de micrope- dagogie.VI. Krasnaseschi: Cred că trebuie revizuită și modalitatea aprecierii înăuntrul sistemului. Noi sîntem încă robii unei concepții îngust docimologice, care consideră actualul sistem de notare drept obiectiv și judicios. Dar acest model de apreciere este și neștiințific, și inhibant. Ar fi de analizat și de introdus un sistem care să permită o investigare foarte largă a personalității elevului și a progreselor sale școlare, mergîndu-se pînă la ceea ce unii specialiști numesc „unitate de credit" — adică cuantumul de cunoștințe asimilate la o anumită disciplină de elevi într-un timp mai îndelungat sau mai scurt, în funcție de diferențele de capacitate dintre ei.Red.: Adunînd la un loc astfel de probleme, ca și multe din cele pe care le-am abordat în cursul discuției noastre, cred că putem spune că ele contribuie într-o măsură însemnată la prefigurarea școlii viitorului.

In cinstea |
aniversării I

semicentenarului
partidului

Intimpinind cu Însufle
țire împlinirea celor 50 <13 M
ani de existență a Parti- H
dului Comunist Român, u
pionierii și școlarii din Ca- Hpitală iau parte la ample H
și prestigioase acțiuni.

După cum se știe, Con- ,]
siliul municipal Bucurcș.i |
al Organizației pionierilor H
a organizat în cinstea a- IJ
caste» mari sărbători a po- H
parului nostru o stagiune 
corală a lormațiilor pio- h
nicrești, care se desfășoară M
pe cea mai de seamă scenă 
de concert din țară. Ia A- H 
tencul R.S.R. La cea de-a 
doua manifestare din ca
drul acestei stagiuni, care 
a avut loc duminică 28 fe
bruarie, s-a prezentat for
mația corală a unității de 
pionieri de la Școala ge
nerală nr. 56, avind ca di
rijor pe Florica Avra- 
mescu.

Valoarea colectivului co
ral s-a evidențiat în capa
citatea sa interpretativă. 
Repertoriul abordat a cu- 
pr.ns piese variate ca stil 
și gen, pornind de la com
pozitorii preclasici pină la 
contemporani. Am putut 
asculta astfel, interpretate 
cu multă acuratețe, „Odă 
păcii" de Hăndcl, „Amurg" 
de Luca Marenzio, „O,
lume, ce frumoasă ești 1"
de Beethoven, precum și 
piese corale de compozitori 
contemporani din țara noas- I
tră, unele în primă audiție i
— „Patria" de Nicolas Po- I 
pescu, „Trenul de copii" ds I 
Vasile Timiș, „Hai la 
drum" de Mircea v.ădu- 
lescu ș.a.

IOAN FICA

In programul acțiunilor 
in minate aniversării se
micentenarului partidului 1 
de către Școala generală 
nr. 15 s-a înscris și o în- 
tilaire a elevilor cu scrii- 0 
torii Mihai Negulescu, re- 
dactor-șef al revistei „Cu
tezătorii" și Nicolae Sto- 
ian, redactor-șef al revis
tei „Viața studențească". 
Scriitorii au citit copiilor 
versuri inchinate partidu
lui și patriei, le-au vorbit 
despre activitatea pe care 
o desfășoară in calitatea 
lor de conducători ai unor 
reviste pentru copii și ti
neretul studențesc.

La rindul lor, pionierii 
au recitat versuri proprii 
in care au slăvit partidul 
și țara : „Raportul crava
telor purpurii", „Descătu
șare", „Și eu vreau să fiu 
comunist", „Spre înălțimi".
CONSTANȚA MICUDA

„îți dăruim partid cu-n- 
flăcărare / Un gind pornit 
din inimă, voios / Să te 
păstrăm in suflet, veșnic 
soare / Și să-i fim țării 
schimbul credincios—" Ver
surile, cintecele, povestirile 
și jocurile care au alcătuit 
programul spectacolului in
titulat „In vers și cintec 
slăvim patria și partidul", 
închinat aniversării semi
centenarului Partidului Co
munist Român de către 
elevii Școlii generale nr. 
87 din Capitală, au fost 
răsplătite cu numeroase a- 
piauze. C. ANDREI

Apărut recent, volumul 
de poezii „Te cînt din 
toata inima", închinat ce
lei de a 50-a aniversări a 
creării Partidului Comunist 
Român, cuprinde sute de 
poezii ale elevilor școlii ge
nerale de 10 ani din Dol- 
heștii Mari. Ei închină 
partidului și patriei cuvinte 
de caldă admirație și ne
țărmurită dragoste, dau glas 
sentimentului de profundă 
recunoștință feță de Parti
dul Comunist Român.Prof. V. SANDOVICI

Cum studiem limbile moderneCredem că niciodată în istoria învățămîntului românesc limbile moderne nu au ocupat un loc atît de însemnat ca în zilele noastre. Niciodată programele, scopurile si metodele predării limbilor străine nu au fost studiate și evaluate mai temeinic decît acum. Acest interes este pe deplin justificat de importanța pe care a dobîndit-o, în epoca în care trăim, cunoașterea uneia sau mai multor limbi de circulație mondială.într-un atare context, ni se pare Important ca la baza procesului de însușire a limbilor străine în școală să stea prin tipii pedagogice moderne. Totodată ni se pare oportun să fie recunoscută covîr- șitoarea însemnătate a vorbirii și înțelegerii unei limbi străine în faza inițială a studiului și să se delimiteze precis ceea ce trebuie predat la clasele umaniste de ceea ce trebuie predat la clasele realiste.Logic este să se țină seama de faptul că elevul, cînd începe studiul unei limbi străine, are un scop : comunicarea în limba respectivă. Obișnuita limitare a tematicii multor lecții la situații caracteristice sălii de clasă, conferă studiului o pronunțată notă de artificialitate. Obiectele și mobilierul din clasă nu constiuie, după părerea noastră, un subiect deosebit, care să necesite construirea unor texte speciale. Cuvintele respective se pot învăța în cadrul unor exerciții structurale și sîntem siguri că se vor reține, deoarece se vor repeta mereu pe parcurs, în cadrul orelor.Sîntem de părere că lecțiile trebuie prezentate sub formă de dia
log, deoarece astfel profesorul îi poate deprinde pe elevi cu folosirea practică și naturală a limbii. Dar dialogurile trebuie să fie bine concepute, pentru ca elevii să poa
tă folosi și în afara clasei expresii
le învățate. Socotim indicat ca a- ceste dialoguri să nu fie prea lungi (circa 4—6 propoziții) pentru a putea fi memorizate. Astfel, pe lingă expresii elevii vor învăța automat asoecte fundamentale ale limbii legate de accent, intonație, structură.Dialogul ar putea să constituie o

(Urmare din pag. 1)pe care să le efectueze nu numai în cadrul orelor de practică, ci și în afara lor, consi- derîndu-i ucenici în adevăratul înțeles al cuvîntului. Alții ne-au vorbit despre succesele lor în lăcătușărie, în electrotehnică sau în tîmplărie.Ne-au semnalat însă, cu a- ceeași spontaneitate, și unele greutăți pe care le întîmpină, unele lucruri pe care le-ar dori mai bine puse la punct.— Anul acesta — ne-a spus bunăoară Cristian C, din clasa a IX-a — executăm absolut aceleași lucrări pe care le-am învățat mai de mult, pe cînd eram în clasa a Vil-a sau a VIII-a : tăiem tablă și facem niște cleștișoare. La fel ni se spune cum se mînuiește un ciocan, o foarfecă, sau cum se taie sau se îndoiește tabla. în două ore tăiem trei bucăți de tablă și le îndoim. Dar toate acestea le știam mai demult. Acum aș dori să facem piese mai complicate.— Toți dorim acest lucru — a intervenit Traian V. Și pe urmă cred că ar fi bine ca activitatea practică să se desfășoare gradat, după criterii bine stabilite, nu conform cu ceea ce știe sau dorește să facă cel care o conduce. De exemplu, clasa noastră își desfășoară practica în laboratorul de fizică. Singura deosebire este că în locul profesorului vine un inginer. Inginerul umple tabla de scheme, de cifre și formule. Știu, deocamdată școala nu are un atelier dotat 

sursă bogată de exerciții structurale cuprinse în aceeași lecție. Sugerăm mai jos referindu-ne la limba engleză un exemplu de dialog și exerciții adecvate predării formelor interogative și negative ale verbelor noționale. Dialog : A. Do you speak English ? B. Only a little. A. Do you know many words ? B. No, I don’t Exerciții: a) Do you speak English ? French? Romanian ? German ? Italian ? b) Do you (he, she, we, they) speak English ? c) Do you speak English fluently ? well ? correctly ? rapidly ? d) Do (you, he, we, they) write correctly ?Desigur, se pot construi numeroase exerciții pe baza unor propoziții cărora li se înlocuiesc pe rînd diferite elemente structurale. Credem că pe această cale se va putea obține activizarea elevului pe întreaga durată a lecției. în plus, acest tip de lecții, care elimină textul tradițional de citit- tradus, se pretează excelent la exerciții intensive în laboratorul fonetic.Cît despre exerciții, acestea trebuie să aibă în vedere, după părerea noastră, necesitatea ca elevii să dobîndească în special deprinderi de înțelegere și vorbire a limbii. Dacă ne propunem să-i facem pe elevi să înțeleagă limba engleză și să se exprime în această limbă într-un ritm apropiat de cel normal, nu vom reuși acest lucru atîta vreme cît exercițiile de conversație aparțin stilului livresc. Progresul va fi extrem de lent și nesatisfăcător dacă nu se vor da, de la început, formele neaccentuate care caracterizează cuvintele structurale ale limbii vorbite într-un ritm normal. Formele tari, accentuate, duc la încetinirea ritmului vorbirii și, în final, la o vorbire nenaturală. Vorbitorii limbii engleze nu spun „There is a tree", „Who is this child ?“ „They vill see" etc., ci „There’s a tree", „Who’s this child", „They’ll see" etc. Și, de asemenea pentru noi este clar că nu poți trezi interesul elevului dacă el este silit să exerseze propoziții de felul : „I have a' big book" (Am o carte mare). I have an apple (Am un măr). Have I a big table ? (Am eu o masăDialog cu eleviicu aparatură electrică. Atunci n-ar fi fost mai bine să se a- leagă, pentru instruirea practică, ceva ce se poate realiza efectiv, așa cum s-a și procedat în cele mai multe locuri ?— Și noi — a continuat A- «Irian B. din clasa a Xl-a — am putut constata încă destule lucruri formale în modul cum se desfășoară practica. înce- pînd de la zilele și orele în care este fixată — adesea nepotrivit — trecînd la faptul că nu o dată nu s-au ales cu grijă întreprinderile (uneori facem un adevărat maraton de la școală la întreprindere și înapoi și ajungem cu întîrzie- re ori într-un loc ori într-al- tul, prea obosiți ca să mai fim capabili de un efort fizic sau intelectual) și terminînd cu conținutul propriu-zis al practicii. Auzim cîte o dată spu- nîndu-ni-se : „Știi, piesa asta se face de fapt altfel, din altceva, dar acum fă-o cum o fi". Pe mine școala m-a învățat că trebuie să lupt împotriva superficialității. Atunci de ce mai sînt admise asemenea mostre grave de superficialitate ?Din cele spuse de fiecare elev — și n-a fost nici unul care să nu fi spus ceva — s-a conturat pentru noi certitudinea că pe elevi pregătirea tehnică, însușirea încă din școală a elementelor unei meserii îi preocupă în aceeași măsură ca învățătura, ca studiul teoretic. Ei vor să învețe să muncească mai mult, vor să cunoască mai bine între

mare ?). Yes, I have a big table. (Da, am o masă mare).Trecînd la categoriile gramatica
le, trebuie să spunem că socotim neindicat să se ignoreze noile o- rientări în acest domeniu, prezen- tîndu-se în continuare elevilor categoriile gramaticale folosite în gramaticile tradiționale încă din secolul XVIII și care nu fac altceva decît să transfere sistemul latin, bazat pe flexiuni, la o limbă atît de diferită cum este engleza. Noi am dori să transmitem elevilor noștri cîteva din noile cuceriri ale lingvisticii și gramaticii moderne. De pildă, am dori să nu-i mai obligăm să învețe că în engleză există 4 genuri, cînd gramaticile moderne vorbesc de multă vreme doar de două genuri sau ignorează complet această categorie caracteristică limbilor flexionare sau să nu le vorbim despre patru cazuri ale substantivului, cînd încă din timpul englezei medii sistemul cazurilor a început să dispară, iar astăzi există doar două.Sîntem de părere că elaborarea unei programe noi și a unui manual trebuie să reprezinte efortul colectiv al unor experți din multe domenii. Dar cei chemați să decidă asupra materialului de instrucție să fie profesori care lucrează cu acest material, căci ei vor determina, în cea mai mare măsură, calitatea predării. De aceea credem că manualele ar trebui să fie elaborate pe bază de concurs și apreciate atît de experți lingviști, metodologi și psihologi, cît și de profesorii din școli. Succesul va fi determinat, în primul rînd, de cooperarea colegială între cercetător și profesor. Credem că tot ceea ce cercetătorul comunică profesorului despre sistemul limbii și despre felul cum să fie predat a- cesta în cadrul lecției va construi un prețios beneficiu pentru șed», iar tot ceea ce profesorul comunică cercetătorului despre reacțiile elevilor, despre eșecurile și reușitele lor se va dovedi extrem de util pentru cercetarea lingvistică.IOAN TAMAȘ pro^e°or la Liceul 4 NORA MOSLER profesor la Liceul „E. Gojdu" Oradea

prinderile, vor să știe să creeze ceva ei înșiși, cu mîinile lor. Nu ne-au mirat de aceea, propunerile pe care le-au făcut Mulți doresc, bunăoară, să lucreze în vacanța de vară în Întreprinderile din orașul In care locuiesc. Va fi un fel de continuare a practicii din timpul anului — spun el, a- dăugînd că astfel vor putea sta mai mult în toate secțiile și mai ales în cele legate de profesiunea pe care și-au ales-o, să urmărească mai a- tent mai pe îndelete fluxul tehnologic, să se familiarizeze cu ritmul de muncă. Ni s-a părut interesantă și propunerea pe care au făcut-o cîțiva elevi de la țară, de a lucra în vacanța de primăvară în stațiunile de mașini și tractoare. Am înregistrat dorința elevilor (exprimată și cu alte prilejuri) de a se înființa magazine de unde să-și poată procura materiale de lucru.Dialogul cu elevii îl considerăm necesar.
Conferința

Uniunii Sindicatelor 
din învățămînt și cul
tură are loc vineri 12
martie a.c., orele 8, în 
sala de marmură h 
Casei Scînteii Tfin

București <
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Viz’ta unei delegații 
a Ministerului 
învățămîntului 

In Anglia
O delegație a Ministeru

lui învățămîntului, ion- 
dusă de ministrul Mircea 
Malița, a plecat luni dimi
neața în Anglia, unde face 
o vizită oficială la invitația 
secretarului de stat pentru 
educație și știință. Marga
ret Thatcher. Printre per
soanele oficiale prezente la 
plecare pe aeroportul Oto- 
peni se aflau Den’s Seward 
Laskey ambasadorul Ma
rii Britanii la București, 
și membri ai ambasadei. 
Delegația vizitează institu
ții de învățămînt și de 
cercetare și poartă convor
biri cu reprezentanți ai 
vieții culturale si științifi
ce d’n Marea Britanle.

Min’strul Mircea Maljța 
s-a întîln’t marți cu se
cretarul de stat pentru e- 
dticațle și știință. Margaret 
Thatcher. La convorbirea 
care a avut loc cu acest 
prilej au participat W R. 
von Straubenz-e. se-retar 
parlamentar al Secretaria
tului de Stat pentru educa
ție și știință, și Vasile Pun- 

gan, ambasadorul Republi
cii Socialiste România la 
Londra. In aceeași zi, mi
nistrul învățămîntului al 
Republicii Social ste Româ
nia a vizitat unele institu
te de învățămînt superior 
din Londra.

Dezbateri privind 
analiza procesului 

de învățămînt
Luni, 1 martie a.c., la 

Casa corpului didactic din 
Capitală a avut loc o dez
batere publică — prima 
dintr-un ciclu de dezbateri 
bilunare pe teme pedago
gice, organizate de LAPI 
(Laboratorul de analiză a 
procesului de învățămint). 
Au participat prof. univ. 
dr. D. Todoran, rector al 
Institutului central de per
fecționare a personalului 
didactic, prof. Sofia Puș- 
cașu, inspector general a! 
Inspectoratului școlar al 
municipiului București, nu
meroși profesori.

Cu acest prilej prof, 
univ. dr. Pavel Apostol, 
prorector al Institutului 
central de perfecționare a 
personalului didactic, a 
expus tema „Ce înseamnă 
analiza procesului de în
vățămint". Expunerea a 
prilejuit clarificarea unor 
probleme deosebit de inte
resante privitoare la con
ceptul de analiză a pro
cesului de invățămint și la 
preocupările laboratorului. 
S-a precizat astfel că in- 
vățămîntul este studiat ca 
un sistem dinamic, cu me
todologia cercetării opera
ționale, arătindu-se moda
litățile prin care această 

cercetare poate contribui 
Ia ameliorarea procesului 
de instrucție și educație.

Tinerii folcloriști 
cercetează izvoarele 

geniului popular
Cu mai bine de 130 de ani 

tn urmă, un student de 
la școlile Blajului, pă
truns fiind de farmecul cîn- 
tecului popubr și ai ?tri- 
găturii românești și căutind 
„să pună merit pentru na
ția sa", cum îl îndemna 
marele său dascăl, T Ci-a- 
riu, zăbovea duminici și 
sărbători de-a rindul prin
tre feciorii și fetele satului 
natal ca să noteze adevărate 
nestemate din creația popu
lară. Astfel a st-îns Nic)- 
laie Pauleti cele 319 „Cîn- 
tări și strigături românești 
de care cînlă fetele și fe
ciorii jucînd", ce au con ti- 
tuit prima culege e științi
fică de folclor românesc.

Urmînd exemplul ves'ituiui 
lor consătean, numeroși e- 
levi ai claselor a VI’-a și a 
VIII-a de la Școala generală 
din Roșia de Seci", județul 
Alba, reuniți în cadrul unui 
cerc de folclor, s-au Inițiat 
în tehnica culegerii șl valo. 
rificării creației populare.

In decursul primului an 
de existență a cercului ele
vii au cules și notat, grupa, 
te pe genuri și specii litera
re, aproape 150 de creații. 
In majoritatea lor va’oroase 
din punct de vedere literar. 
In anul acesta ei au fost 
orientați să intre mai adine 
în problemele folclorului, 

urmărind unele teme sau 
motive fundamentale.

Analizînd creațiile culese 
de N. Pauleti elev’i au se
sizat că, în majoritatea lor. 
aceste cîntece aveau ca mo
tiv fundamental dorul — a. 
ecastă „ipostază româneas
că a existenței umane" cum 
ii consideră Lucian B’aga 
— înstrăinarea, rezulta’ n! 
părăsirii mediului apropiat 
și al încadrării într-un me
diu nou, la „dalbe curți", 
iubirea sau înrudirea sufle
tească a omului cu natura. 
De asemenea, ei au fO't o- 
rientați să facă un "le apre
cieri asupra simbolurilor 

în’îlnite in versurile anali
zate sau asupra cromaticii 
creației populare.

In continuare tinerii fol. 
cloriști vor culege cintece 
de dor și înstrăinare, cînlc- 
ee privitoare la reia ia o- 
mului cu natura, proverbe 
și zicători, vor trata temei: 
„Mit și magie In folclor", 
„Starea actuală a eposului 
popular", „Elemente cosmi
ce în arta și creația litera
ră a poporului român" etc.

Prof. ION POPA
Roșia de Secaș — Alba

Materiale valoroase 
pentru repertoriile 

formațiilor artistice 
școlare

Este meritorie inițiativa 
Comitetului de Stat pentru 
Cultură șl Artă, a Casei 
Centrale a Creației Popu
lare de a edita, in cinstea 
aniversării semicentenaru
lui partidului, culegeri de 
cîntece și culegeri literare 
menite să vină In sprijinul 
formațiilor artistice.

Culegerea „Cintare parti
dului", editată și in lim
bile maghiară și germană, 
se deschide cu cîntccul 
„Frumoasă țară, dulce 
Românie", de I. D. Chi- 
rescu. pe versuri de Adrian 
Păunescu și Nichita Stă- 
nescu. Menționăm de ase
menea cintecele „Partidu
lui" de Teodor Bratu, 
„Partid, al vieții soare" de 
Florin Comișel, pe versuri 
de Vlaicu Birna, „Pămînt 
al țării — legendară vatră" 
de Dimitrie Cuclin, pe 
versuri de Ion Meițoiu, 

„Glie străbună" de Mircea 
Ncagu, pe versuri de Vlal- 
cu Birna. „Țară" de Lu
dovic Taecag etc.

în cea de-a doua cule
gere, intitulată, „Cîntece 
muncitorești revoluționare", 
intilnim piese ca „Steagul 
partidului" de Matei So
cor, „Doina Hașului" — 
melodie populară, „Alar
mă la C.F.R.", „Privesc 
din Doftana", „Hei rup 1", 
„Răsună Valea", „Cintecul 
partizanilor păcii" de I. D. 
Chirescu etc.

Ambele culegeri, care 
reprezintă auxiliare pre
țioase pentru activitatea 
formațiilor corale din școli, 
pot fi procurate de la Ca
sele de creație județene. 
Tot prin Casele de creație 
județene pot fi procurate 
culegerea literară „Lumină 
partidului" — in care 
sînt inmănuncheate ver
suri, montaje iiterar-muzi- 
cale, momente recitative — 
precum și „Recomandările 
de repertoriu pentru for
mațiile artistice de ama
tori în vederea alcătuirii 
programelor dedicate celei 
de-a 50-a aniversări a 
Partidului Comunist Ro
mân".

T. BĂRBOI
★

Recomandăm școlilor și 
colecția de cintece pentru 
copii a profesorului Neiu 
Ioncscu, intitulată „Cri- 
Cri" și tipărită de curiud 
de Editura muzicală a U- 
niunii compozitorilor. Co
lecția insumează un număr 
însemnat de cintece *in 
repertoriul și folclorul au
tentic ai copiilor de pe 
toate plaiurile țării, cărora 
li s-a dat o nouă înfățișare 
artistică, prin inveșmintare 
armonică și polifonică. A- 
plicind principiul folcloris
tic al lui Anton Pann, 
prof. Nelu lonescu culege, 

selecționează, prelucrează 
și armonizează.

Sub aspectul ritmului și 
armoniei, majoritatea cin- 
tecelor sînt ușor accesibile 
elevilor din clasele I—IV. 
Deosebit de interesante 
sint notele explicative pri
vind conținutul și desfă
șurarea fiecărui cintec. 
Socotim că toate cintecele 
din această antologie vor 
putea fi introduse cu suc
ces in repertoriul coral al 
copiilor mici, al celor mai 
mari și chiar al formații
lor profesioniste.Prof. V. D. NICOLESCU

Revista „Terra“ 
intr-o nouă 

prezentare grafică
Incepînd cu primul nu

măr din acest an, recent 
difuzat, revista Terra a- 
pare într-o nouă prezen
tare grafică. întregul său 
tiraj este tipărit pe hirtie 
velină, ceea ce permite o 
prezentare mal bună a 
schițelor, hărților, grafice
lor, bloc-diagramelor, fo
tografiilor etc.

Cel dinții număr apărut 
în noile condiții are un 
conținut interesant și va
riat, tratind teme referi
toare la dezvoltarea ener
geticii românești în dece
niul 1971—1980, la sistema
tizarea municipiului Bucu
rești, la geografia transpor
turilor pe glob, la cuceri
rea spațiului extraterestru 
ș.a. Revista mai cuprinde 
tematicile și bibliografia 
pentru definitivat și gradul 
II, • agendă școlară, un 

calendar geografic pentru 
1971. lecturi, note și infor
mații.

Sesiune a cercurilor 
de elevi

Aniversării semicentena
rului partidului i-a fost de
dicată și sesiunea cercuri
lor de elevi desfășurată de 
curlnd la Liceul „Ion 
Creangă* din Capitală. In 
cele 11 secții ale sesiunii 
au fost dezbătute numeroa
se probleme interesante, ia 
care și-au adus contribuția 
atît profesorii, cit și elevii 
școlii.

Iată cîteva din referatele 
prezentate cu acest priicj : 
„Creația lirică orală, ex
presie a vieții poporului 
nostru" (secția română) ; 
„Unele dovezi privind for
marea triburilor daco-geti- 
ce“, „Lucretiu Pătrășcanu 
— personalitate proeminen
tă a mișcării muncitorești 
din țara noastră", „Semi
centenarul partidului - 
moment jubiliar în via’a 
poporului nostru" (secția 
istorie), „Evoluție și de
terminism la Vasile Conta" 
(secția filozofic) ; „Geneti. 
ca și sistemul nervos" (sec
ția biologie) ; „Metode de 
descompunere a funcțiilor 
In elemente simple" (secția 
matematică).
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La Centrul de calcul al Universității din București
Ridicarea nivelului științific al cursurilor și manualelor în învățămîntul 
profesional, liceal și superior, legarea lor strînsă de realitatea practică 
a economiei și culturii țării noastre depind, în mod hotărîtor, atît de buna 
pregătire științifică a cadrelor didactice, cît și de dotarea corespunzătoare 
a laboratoarelor școlilor și facultăților cu aparatura și utilajele 
necesare activității practice a elevilor și studenților

(Din cuvîntarea tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, 
la Conferința Națională a cadrelor didactice)

In perioada cincinalului 1966-1970 s-au depus eforturi continue pen
tru dezvoltarea bazei didactico-materiale a învățămîntului. Numai pentru 
laboratoarele și materialele didactice necesare învățămîntului de cultură ge
nerală și învățămîntului superior au fost alocate în acești ani fonduri în 

valoare de 51S531000 IgI

Pentru dotarea laboratoarelor și a 
diferitelor cabinete din învățămîntul 
de cultură generală cu aparate pentru 
studiul fizicii și chimiei, cu mulaje 
necesare predării biologiei, cu hărți 
pentru lecțiile de geografie și istorie, 
cu planșe, diafilme, diapozitive sau 
discuri menite să sporească eficiența 
lecțiilor au fost cheltuite

248850000 Iei

Pentru ca învățămîntul superior să 
dea studenților o pregătire care să 
corespundă sarcinilor actuale și de 
perspectivă ale economiei și culturii 
s-a acordat o atenție deosebită cu
noașterii de către studenți a progre
selor înregistrate de știința și tehnica 
mondială. în această direcție un rol 
deosebit de important îl are studiul 
în laboratoare. Pentru înzestrarea a- 
cestora au fost alocate în cincinal

269681000 hi

Calculatorul analogic transistorizat de la Institutul politehnic din Timișoara

Lărgirea și diversificarea aparaturii didactice au înregistrat în perioada cinci
nalului succese notabile. Pentru dotarea școlilor generale, a liceelor, a școlilor 
tehnice și profesionale și a grădinițelor cu material didactic s-au contractat nu
mai în anul 1970 499 titluri de material didactic la 23 de întreprinderi,
titlurile respective însumînd o valoare totală de

56500300 lei

MODERNIZARE
Preocupările privind 

modernizarea Invățămîn- 
tului au cunoscut o consi
derabilă lărgire după Ple* 
nara C.C. al P.C.R. din 22- 
25 aprilie 1968, care a a- 
probat Directivele Comite
tului Central al partidului 
cu privire la dezvoltarea 
invățămîntului in țara noa
stră. în cadrul acestor pre* 
ocupări o atenție sporită a 
fost acordată dotării invă- 
țămîntu’.ui superior și in
vățămîntului liceal cu a- 
parate moderne, printre 
care :

O înregistratoare elec* 
Ironice

O spectometre de rezo
nanță nucleară

O mașini de încercări 
mecanice

O osciloscoape catodice
• microscoape electro

nice și metalografice
O spectrofotometre de 

laborator
O cromatografe de gaze 
O aparate de rezonanță 

magnetică
O numărători de impul

suri
© surse duble de tensiu* 

ne
O microscoape univer

sale de cercetare
O microscoape biologi

ce și metalografice

Mijloacele tehnice audio-vizuale au amplificat forța instructivă șl educativă a lecției. în cincinalul 1966—1970 a început dotarea liceelor cu laboratoare audio-vizuale, la conceperea și realizarea cărora o importantă contribuție o aduc înșiși profesorii și elevii. In imagine, laboratorul lingvistic de la Liceul nr. 3 din Baia Mare conceput de un colectiv de profesori din școală și realizat prin autodotare.

In laboratorul Liceului industrial de me.rolugie din București, in timpul unor experiențe. Studenții fa^rlfății de matematică de la Universitatea din Timișoara studiind Ia Observatorul astronomic al Universității.

AUTODOTARE
Concomitent cu dotarea prin investiții alocate din bugetul de stat s-a inițiat 

o amplă acțiune de valorificare a inițiativei și capacității creatoare a colectivelor didac
tice din învățămîntul de toate gradele, precum și a studenților și elevilor. Această 
acțiune a dus la crearea în licee a numeroase noi laboratoare audio-vizuale, la crea
rea și îmbogățirea sortimentelor de material didactic.

La rîndul lor, atelierele proprii ale unităților de învățămînt superior au con
struit numai în anul 1970 aparate în valoare de

circa 3750000 LEI

Acțiunea de autodotare capătă pe zi ce trece o extensiune tot mal mare, dova
dă a marelui potențial creator al învățămîntului nostru.

didactica
O pondere importantă în produ cția mijloacelor de învățămînt o are în

treprinderea „Didactica" din subordin ea Ministerului Învățămîntului, care 
dă cca. 60 la sută din producția de material didactic destinată școlilor generale, 
liceelor teoretice și liceelor de speciali tate.

In anul 1970, producția globală și marfă a acestei întreprinderi a cres
cut cu 146 la sută față de anul 1965, ultimul an al cincinalului anterior.

„Didactica" a realizat în această perioadă 66 de sortimente noi. Iată 
cîteva dintre acestea : trusă mecanică a lichidelor, trusă de dilatometre, aparat 
pentru demonstrarea interferenței sonore, generator de frecvențe variabile, 
generator ultrasonic cu anexe, panou cu termistori, trusă pentru studierea 
mișcării de rotație a corpurilor, trusă pentru studierea mecanicii solidelor, la
borator lingvistic L.L. 69, trusă de calorimetre, trusă complexă pentru învăța
rea aritmeticii etc. etc.
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PERFECȚIONAREA
ACTIVITĂȚII SINDICALE

Sindicatelor — sarcini

precise în domeniul

perfecționării profesionale

Perfecționarea profesională, ridicarea permanentă a măiestriei pedagogice a constituit și pînă acum o preocupare a organizațiilor sindicale din școli. S-au obținut în acest domeniu și unele realizări apreciate de membrii de sindicat, dar nu de puține ori s-a sesizat un paralelism între acțiunile organizate de sindicat și activitatea metodică desfășurată de școală. De multe ori aceleași probleme erau dezbătute pe de o parte în adunările sindicale și pe de altă parte la consiliile profesorale sau în colectivele de catedră, ceea ce făcea ca activitatea acestora să fie, nu o dată, o dublare, să nu aibă consistență, De-a lungul anilor s-au făcut dese încercări de găsire a unor formule proprii de desfășurare a activității profesionale, îndeosebi la nivelul grupelor sindicale, dar fără rezultate apreciabile.Pînă în prezent nu a fost folosită așa cum se cuvine puterea de mobilizare a sindicatelor din în- vătămînt, cum just s-a subliniat la Plenara C.C. al P.C.R. din 10—11 februarie. Sînt de părere ca, odată cu elaborarea noii legislații privind sindicatele, să se delimiteze precis de care laturi ale muncii profesionale să se ocupe organizația sindicală din învățămînt, spre deosebire de consiliul profesoral, cercul pedagogic, colectivul de catedră sau comisia metodică. Se înțelege că a- ceasta cere ca și Ministerul învȘ- țămîntului să precizeze atribuțiile concrete ale fiecărei forme de activitate metodică. Cît despre sindicate, cred că acestea ar trebui să aibă — în cadrul largului sistem de perfecționare reglementat prin Statutul personalului didactic — atri- buțiuni precise în organizarea și urmărirea studiului individual și a documentării științifice, în activitatea pedagogică-metodică desfășurată în cadrul școlii sau pe grupe de școli, în inițierea unor sesiuni metodico-științifice de comunicări, consfătuiri, simpozioane pe probleme de specialitate șl de metodica predării, în organizarea de călătorii de studii și documentare etc.MARIA PETRAȘCU președinta Sindicatului învățămînt Timișoara

întîmplă în economie, reprezentanții celor ce lucrează la catedră ar participa mai direct la organizarea și conducerea treburilor școlare. Mă gîndesc, de pildă, că Ia nivelul școlii ar fi bine să se constituie un colectiv de conducere (evident, restrîns și operativ), din care să facă parte și organizatorul grupei sindicale sau președintele comitetului sindicatului (acolo unde există asemenea comitete).în practică există în unele locuri asemenea colective, dar actualul Regulament școlar — care se experimentează timp de doi ani — nu menționează nimic în acest sens. Deci pe lîngă consultarea consiliului profesoral, care se întrunește de obicei rar, directorul să aibă obligația de a se consulta, în luarea unor măsuri administrative, și cu acest colectiv de conducere, din care să facă parte prezentanții sindicatului.Să dăm cîteva exemple, nizatorul grupei sindicale — velul școlii — ar trebui să participe Ia constituirea catedrelor, la repartizarea cadrelor din școală pe catedrele existente, la elaborarea caracterizărilor profesionale, la efectuarea inspecțiilor de definitivare în învățămînt și a celor pentru obținerea gradelor didactice etc. Ar fi normal ca organizatorul grupei sindicale să răspundă, alături de director, de aplicarea întocmai a legislației școlare, de respectarea normelor stabilite prin Statutul personalului didactic, prin Codul muncii sau prin alte legi ale statului.Comitetele sindicatelor din învățămînt ar trebui să fie consultate permanent de inspectoratele școlare ori de cîte ori se iau măsuri administrative importante cum ar fi, de pildă, ocuparea catedrelor cu suplinitori, recrutarea cadrelor pentru cursurile de perfecționare și reciclare, promovarea cadrelor de conducere din școli, stabilirea propunerilor de acordare a premiilor și distincțiilor. O dată cu îmbunătățirea generală a activității sindicatelor ar trebui luată în considerare cred, reorganizarea pe principii teritoriale a sindicatelor din învățămînt. Ar fi bine dacă la niyelul județului ar exista un organ sindical de învățămînt care să cuprindă toate cadrele didactice și care să conlucreze direct cu Inspectoratul școlar județean.

și re-Orga- la ni-

ANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi iFACULTATEA DE FIZICA1 post de asistent la catedra de chimie organică și fizică, disciplina chimie fizică, poziția 11.1 post de asistent la catedra de chimie organică și fizică, disciplina chimie organică, poziția 10.FACULTATEA DE STUDII ECONOMICE

Reprezentanții oamenilor

Prof. CONSTANTIN ILOAIALiceul nr. 1 — Fălticeni
școlii să-și spună cuvintul

Grupa sindicală să-și lege

la luarea unor măsuri mai strins activitatea

de ordin administrativ de interesele membrilor săi

După părerea mea, activitatea sindicatelor din învățămînt s-ar îmbunătăți mult dacă, așa cum se Practic, sindicatele din învăță- mînt îndeplinesc în prezent sarcini restrînse și destul de vag preci-

zate. In mod concret, grupa sindicală de la liceul nostru, de pildă — și după cîte știu la fel se întîmplă și în alte școli — își rezumă activitatea la încasarea cotizațiilor, la ținerea unei adunări anuale de prezentare a unor dări de seamă — mereu aceleași — și la cîteva acțiuni culturale, printre care sărbătorirea vreunui eveniment sau plasarea biletelor pentru stațiunile de odihnă. E drept, sindicatul nostru își asumă teoretic și o serie de sarcini pe linia colaborării cu conducerea școlii, dar a- cestea rămîn de regulă pe hîrtie.Consider că, în grupele sindicale, simplele informări ocazionale trebuie înlocuite prin dezbateri Ia obiect, pentru adincirea problemelor, printr-o analiză deschisă, purtată în spirit combativ și constructiv totodată. Aici trebuie dezbătute cauzele calității scăzute a muncii unor profesori, motivele pentru care numărul de elevi rămași în urmă la învățătură sau indisciplinați este cîteodată destul de ridicat, modul de comportare a salariaților, măsura în care aprecierea și notarea elevilor sînt realizate în spiritul corectitudinii și echității și alte probleme de acest fel. Sindicatul din învățămînt ar putea prelua practica folosită în industrie de a afișa propunerile făcute de cadrele didactice în scopul modernizării procesului instructiv-educa- tiv, de a Ie aduce la cunoștința forurilor de resort, căci altfel multe dintre propunerile și sugestiile valoroase ale profesorilor rămîn inoperante, îngropate undeva printre hîrtii și procese verbale.în grupa sindicală ar trebui organizată informarea cadrelor didactice asupra a ceea ce apare nou în pedagogie. Tot aici ar trebui inițiate dezbateri privind ceea ce s-ar putea face pentru îmbunătățirea muncii didactice, pentru creșterea randamentului școlar, pentru legarea învățămîntului de practică, pentru educarea comunistă a tineretului, pentru integrarea în muncă și viață a viitorilor absolvenți.Și aș dori să mai spun ceva. Foarte ■ rareori am întîlnit vreun membru al comitetului sindicatului învățămînt care să se intereseze îndeaproape de condițiile de muncă și de viață ale corpului profesoral, de modul cum locuiește etc. Nu ar fi normal ca organul sindical să răspundă față de membrii de sindicat de felul cum a rezolvat problemele diverse ale muncii și vieții lor ? De asemenea, socot necesară prezența activă, nu formală, a reprezentantului sindicatului la lucrările de numire și transferare a personalului didactic, el avînfl obligația să vegheze cu mai multă stăruință asupra respectării legalității în efectuarea acestor operațiuni.Prof. VALERIU NEȘTIANLiceul agricol-Iași

La calculator

(Urmare din pag. l-a)

1 post de asistent la catedra de filozofie, disciplina filozofie, poziția 10. FACULTATEA DE FILOLOGIE

Iată cîteva probleme, ca eșan
tion :Problema nr. 1 : „Să se tabeleze 
valorile funcției: f (x) = (3X2 — 
5x + 1) / (x2 + x+ 1), x lu
înd valori începînd 
terminînd cu 10, cu pasul 0,1. Un 
tabel, în cazul de față, înseamnă să 
se înscrie pe o coloană valorile lui

cu 1 și

x, iar pe o altă coloană valorile lui 
y corespunzătoare 
pînă la x = 10.Problema nr. 2. 
valorile funcției: 
xy + y2) I (x* 
luînd pentru x valori de la 2 la 5 
și pentru y valori de la 1 la 10 cu 
pasul 0,5.Problema nr. 3. Se dă un șir de 
numere Xy X2—X100. Să se alcătuias-

valorilor lui x

Să se tabele-.e 
f (x, y) = (x2 — 
+ xy + y2)

că schema logică de calcul a valo
rilor; N (numărul elementelor po
zitive din șirul dat) și M (numărul 
elementelor negative).Problema nr. 4 : Se dă, ecuația 
sin x x2 — 1.Un elev : Presupunem că mașina 
știe să calculeze „sinus"-ul.Profesorul : Deocamdată nu ne 
întrebăm dacă mașina știe să cal
culeze sinus-ul- Deocamdată să ne

Un film de mare anvergură 
istorică și artistică:„MIHAI VITEAZUL

Acum, după primele săptămîni de vizionare a filmului românesc Mihai Viteazul, după ce spectatorii și critica și-au rostit „verdictul" favorabil, este cazul să medităm, o dată în plus, asupra importanței educative a acestei pelicule de mare anvergură istorică și artistică.Cum spunea cîndva Tudor Ar- ghezi, Mihai Viteazul a fost, este și va fi, deopotrivă, erou de „poveste de școală primară și teză de doctorat", așa cum au fost, sînt și vor fi întotdeauna marile personalități ale istoriei. Un personaj istoric polivalent și complex, dintre acelea care au intrat în conștiința neamului nostru cu forță de simbol și mit. Era firesc ca filmul românesc, în tentativa de a reconstitui pe ecran mari „secvențe" ale epopeii naționale, să fie atras de această figură măreață a istoriei noastre, să-și propună realizarea unui film despre epoca lui Mihai Viteazul, despre captivanta personalitate istorico-politică a acestuia.Este cu atît mai îmbucurător faptul că, deși și-au propus unul dintre cele mai ambițioase proiecte din istoria filmului românesc, cineaștii au realizat un film veridic și substanțial, un film monumental și dramatic, cu o importanță educativă (pentru că despre aceasta ținem să vorbim, îndeosebi, în rîn- durile de față) ieșită din comun. Mihai Viteazul este, deci, un film care reclamă participarea unui public larg, de toate vîrstele și, cu atît mai mult, â imensului public de elevi, care are mult și multe de învățat. Mihai Viteazul are, neîndoios, încărcătura de idei: și sentimente a unui prețios act de cultură, în procesul de învățămînt, filmul poate deveni un auxiliar prețios.Pe ce bazăm această pledoarie ? Filmul regizorului Sergiu Nicolaes- cu, realizat după un scenariu dens și dramatic scris de Titus Popovici este — înainte de orice — un film atractiv, antrenant, care are, deci, multe șanse să capteze interesul spectatorilor și, în consecință, are șanse să convingă. Importantă ni se pare tocmai forța de convingere pe care o au cele mai bune dintre secvențele filmului. în aceste condiții, ideile vehiculate de film a- jung la spectator. Este foarte important acest lucru, deoarece filmul își propune să comunice privitorilor idei prețioase, pe care nu numai timpul lui Mihai Viteazul le-a evidențiat, ci întreaga noastră istorie națională, prin ce a avut ea mai semnificativ de-a lungul epocilor.Sînt concentrate în acest timp îndepărtat, de la hotarul veacurilor 16 și 17, idealuri dintotdeauna scumpe, permanențe spirituale ale poporului român. Filmul evidențiază pregnant această continuitate spirituală și demonstrează prin forța imaginilor și prin argumente artistice că ideea unității naționale

și-a aflat atunci, în epoca lui Mihai Viteazul și prin persoana acestui domnitor, intrat în mit ca un adevărat simbol național, o expresie deosebit de viguroasă. Filmul nu reconstituie cinematografic un timp istoric neutru, un timp oarecare „de epocă", ci timpul unei spectaculoase izbînzi a conștiinței naționale, un timp în care s-a pus (cum scria Nicolae Iorga) „sămînța cea bună" a unor mari germinații ulterioare. „Clipa" aceea de fierbinte elan patriotic pe care o evocă filmul și-a consolidat și potențat, peste timp, semnificațiile, devenind o solemnă prefață la actul desăvîr- șirii unității naționale, împlinit după veacuri.Filmul este important, apoi, prin modul în care izbutește să evoce portretul moral și psihologic al domnitorului. Film-portret, Mihai Viteazul este dominat de personalitatea copleșitoare, fascinantă, a lui Mihai și portretul acestuia, conturat „în mișcare", își desenează treptat particularitățile, complexitatea. Mihai Viteazul (interpretat excelent de Amza Pelea) este și în film, așa cum îi spunea Iorga, „un poet al spadei, un entuziast, un visător", este un mare general, un gîn- ditor, un revoltat; filmul încearcă să-1 privească din diferite unghiuri, din perspectiva domniei neliniștite și din aceea a dramelor de familie, din perspectiva relațiilor cu țara ca și din perspectiva Europei. O idee îndeosebi se degajă pregnant : Mihai își depășește prin clarviziune și simț politic epoca, rămîne pentru mulți un neînțeles.Regizorul Sergiu Nicolaescu, con- tinuînd și perfecționînd experiența acumulată într-un film ca Dacii, a acordat multă atenție acelor detalii semnificative care au capacitatea să fixeze în imagini un timp anume, cu tot ceea ce acesta presupune : mod de viață, mentalitate, obiceiuri. Mihai Viteazul are culoare de epocă, atmosferă, și din valorile plastice alese pentru a constitui cadrul filmului se compune o imagine complexă a civilizației române în epoca de mare elan patriotic pe care o evocă pelicula. Și din acest punct de vedere, deci, filmul este exemplar.O distribuție prestigioasă îl susține: Gyorgy Kovacs (Andrei Ba- tori), Ioana Bulcă (Doamna Stanca), Florin PiersicSeptimiu Sever (Radu Ilarion Ciobanu (Stroe Ion Besoiu (Sigismund Sergiu Nicolaescu (Selim Pasa), Irina Gărdescu (Rossana), Olga Tudorache (Doamna Teodora), Emmerich Schaffer (Basta).Sigur, ar fi o mare eroare ca filmul să suplinească lectura, informațiile de orice altă natură privind epoca. Dar filmul este, și poate fi, pentru fiecare profesor de istorie, pentru fiecare diriginte, un auxiliar prețios. CĂLIN CĂLIMAN

(Preda Buzescu), Buzescu), Buzescu), Bathory),

1 post de conferențiar la catedra de limba și literatura germană. disciplinele metodica predării limbii germane și curs special de limba germană, poziția 2.1 post de asistent la catedra de limba și literatura engleză, disciplinele Limba engleză curs practic, Limba engleză contemporană, poziția 11.1 post de asistent la catedra, de limbi romanice, disciplinele Limba franceză curs practic și Limba franceză modernă, poziția 15. FACULTATEA DE ISTORIE-GEOGRAFIE1 post de lector la catedra de istorie, disciplinele Istoria modernă universală și Istoria veche universală, poziția 4.FACULTATEA DE MUZICA1 post de asistent la catedra de teorie-canto, disciplinele ansamblu coral și teoria instrumentelor, poziția 7.Candidații la concurs vor depune la secretariatul Universității din Timișoara, b-dul Vasile Pîrvan nr. 4. în termen de 30 de zile, respectiv 15 zile pentru posturile de asistent, de la data publicării acestui anunț, cererea de înscriere, la care vor anexa actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic din Republica Socialistă România, publicată, în Buletinul Oficial, Partea I, nr. 33 din 15 martie 1969 și de Instrucțiunile Ministerului învățămîntului nr. 539/1969.Concursul se va desfășura în conformitate cu prevederile art. 113 și 131 din legea sus-menționată, la facultățile respective.

INSTITUTUL DE CONSTRUCȚII
BUCUREȘTI

ANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi didactice î1. Profesor la Catedra de drumuri și căi ferate, disciplinele I Drumuri, Construcția drumurilor, poziția 1 din statul de funcțiuni.2. Profesor la Catedra de hidraulică, disciplinele : Hidraulică, Hidraulică și hidrologie, poziția 2 din statul de funcțiuni.3. Profesor la Catedra de hidraulică, disciplina : Mecanica fluidelor, poziția 3 din statul de funcțiuni.4. Profesor la Catedra de geotehnică și fundații, disciplinele ! Geotehnică și fundații, Hidrologie și hidrogeologie, Fundații și procedee de fundare, poziția 3 din statut de funcțiuni.5. Profesor la Catedra de electrotehnică, disciplina : Acționări electrice, poziția 2 din statul de funcțiuni.6. Profesor la Catedra de economie politică, disciplina : economie politică, poziția 2 din statul de funcțiuni.7. Conferențiar la Catedra de construcții în transporturi, disciplinele : Curs general de construcții. Atelier sistematizare, poziția 6 din statul de funcțiuni.8. Șef lucrări la Catedra de termotehnică, disciplinele : Termotehnică, Termotehnică și mașini termice, poziția 6 din statul de funcțiuni.9. Lector la Catedra de socialism, disciplina : Socialism, poziția 5 din statul de funcțiuni.10. Asistent la Catedra de limbi moderne, disciplina : Limba franceză, poziția 20 din statul de funcțiuni.11. Asistent la Catedra de topografie-geodezie, disciplinele i Topografie inginerească, Topografie și trasări în construcții, poziția 21 din statul de funcțiuni.12. Asistent la Catedra de topografie-geodezie, disciplinele : Geodezie, desen topografic și cartografic, poziția 24 din statul de funcțiuni.Candidații la concurs vor depune la secretariatul rectoratului din București b-dul Republicii nr. 176, cererea de înscriere împreună cu actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic din Republica Socialistă România.— pentru posturile de profesori, conferențiari și șefi lucrări în termen de 30 de zile de la data publicării acestui anunț în Buletinul Oficial ;— pentru posturile de asistenți în termen de 15 zile de la data publicării acestui anunț în Buletinul Oficial.Cei ce funcționează într-o instituție de învățămînt supe» sînt obligați să comunice în scris, rectorului sau directo J1 acesteia, înscrierea la concurs. "Concursul se va ține la sediul institutului, în termen de două luni pentru posturile de profesori, conferențiari și șefi lucrări și In termen de 15 zile pentru posturile de asistenți de la data expirării termenului de înscriere.
obișnuim să utilizăm instrumentul 
acesta al schemei logice. Aici tre
buie să întrebuințați metoda înju
mătățiră intervalului. Aplicarea ei 
manuală este mai grea. Cu mașina 
e foarte simplu ca idee și ușor de 
programat. Ați făcut „graficele", 
nu ?

Binecunoscuta butadă a lui Can
tor simplifică problema. Cantor a 
spus că poate să prindă cu această 
metodă un leu în Africa. Împarte 
Africa în două jumătăți. Dacă leul 
nu se va găsi in prima jumătate, 
atunci va fi cu siguranță in cea 
de a doua care, la rîndul ei, este 
împărțită în două și așa mai depar
te pînă ce ultima jumătate este 
cît cușca unui leu.

După lecție, un scurt schimb de 
replici cu cîțiva elevi. Cursul este 
facultativ. Îmi pot permite deci 
să-i întreb :

— De ce urmați acest curs ? La 
ce credeți că vă va sluji în viață ?Sorin Zbârcea : Vreau să mă 
specializez în energetică. In energe
tică se folosesc foarte mult calcula
toarele. Mă interesează problema 
nivelului energetic al electronilor în 
interiorul atomilor. De altfel, pri
mul calculator construit in Româ
nia a fost realizat la Institutul de 
fizică atomică.Gabriel Marin : Mîine n-o să pu
tem trăi fără calculatoare.Marin Mihail : Vreau să devin, 
cercetător în fizică. Calculatorul 
mi se pare indispensabil oricărei 
munci de cercetare științifică.Radu Vaduca : Este ceva nou. 
Mă pasionează tot ce e nou, pentru 
că ce este „nou" acum, va fi „o- 
bișnuit" pentru maturitatea noas
tră de mîine- In urmă cu zece ani,

calculatoarele păreau multora doar 
o fantezie. Gîndiți-vă ce va fi de 
acum in zece ani.Viorel Ciurea : Mă pasionează 
matematica și fizica. La sesiunea 
pe care o s-o organizeze cercurile 
științifice ale liceului nostru voi 
prezenta, în secția de matematică, 
o comunicare cu tema „Rezolvarea 
ecuațiilor în numere întregi". Mă 
interesează ce se petrece înăuntrul 
calculatoarelor. Acesta ar fi un 
motiv. Și mai este ceva: cred că 
intr-un viitor apropiat calculatoa
rele vor fi tot atît de indispensabi
le cum este astăzi rigla de calcul 
pentru un inginer.Cornelia Luca ; Deși în momen
tul de față nu sînt in posesia tutu
ror datelor pentru a aprecia valoa
rea calculatoarelor, urmez acest 
curs pentru că mă pasionează elec
tronica și pentru că a doua pasiu
ne a mea este muzica. M-ar intere
sa să aflu cum aș putea realiza o 
legătură între electronică și mu
zică.Gabriel Fieroiu : Nu s-a înființat 
încă facultatea pe care vreau s-o 
urmez. Aș dori să studiez medici
na electronică. Mă interesează ma
tematica, fizica și anatomia, iar cal
culatoarele ca structură logică și 
ca posibilitate de verificare a unei 
idei.

îmi permit să reproduc aici. în 
loc de încheiere, o idee care a reve
nit în răspunsurile mai multor e- 
levi și pe care a formulat-o în ter
meni mai preciși același Gabriel 
Fieroiu : Studiul informaticii te 
învață să gîndești. De la a treia 
lecție începem să ne dăm seama că 
nu e suficient să te gîndești numai 
la ceea ce apare evident, ci să în
cerci să afli totul.

TIRGU-MUREȘANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi:FACULTATEA DE FILOLOGIECatedra de limbă și literatură română și limbi străine— asistent, disciplina limba franceză, poz. 16 '. " ’1 limbă germană și limbă engleză.— asistent, disciplinelepoz. 18Candidații la concurs pedagogic de 3 ani din termen de 15 zile de la letinul Oficial, o cerere dublu exemplar, actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic din R.S.R., publicată în Buletinul Oficial, partea I nr. 33 din 15 martie 1969 și de Instrucțiunile Ministerului învățămîntului nr. 84539/1969.Candidații vor prezenta și o adeverință din care să reiasă că au efectuat stagiul legal după repartizare.Concursul se va ține în termen de 15 zile de la data expirării termenului de înscriere.

vor înainta Ia rectoratul InstitutuluiTîrgu-Mureș, str. N. Iorga nr. 1. în data publicării acestui anunț în Bude înscriere la care se vor anexa, în

ANUNȚAbsolventele Școlii normale de fete din Piatra-Neamț, se ria 194(1, sînt rugate a anunța urgent adresa și adeziunea în vederea organizării la data de 26 iunie 1971, a unei întîlniri după 31 ani, pe adresa CORALI A PETRA RU, Școala generală nr. 5, Roman.
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